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Gerbiamas Pirmininke,

Žemės ūkio ir kaimo plėtros komitetas klausimą apsvarstė savo 2020 m. sausio 22 d. 
posėdyje. Per šį posėdį1 komitetas vienbalsiai nusprendė paraginti atsakingą Konstitucinių 
reikalų komitetą į savo rekomendaciją įtraukti toliau išdėstytus pasiūlymus.

Pagarbiai

(parašas) Norbert Lins

1 Per galutinį balsavimą dalyvavo: Norbert Lins (pirmininkas), Mairead McGuinness (nuomonės referentė), 
Álvaro Amaro, Franc Bogovič, Daniel Buda, Herbert Dorfmann, Balázs Hidvéghi, Peter Jahr, Marlene Mortler, 
Anne Sander, Simone Schmiedbauer, Juan Ignacio Zoido Álvarez, Clara Aguilera, Eric Andrieu, Attila 
Ara-Kovács, Carmen Avram, Adrian-Dragoş Benea, Isabel Carvalhais, Paolo De Castro, Juozas Olekas, 
Massimiliano Smeriglio, Atidzhe Alieva-Veli, Asger Christensen, Jérémy Decerle, Martin Hlaváček, Elsi 
Katainen, Ulrike Müller, Sheila Ritchie, Mara Bizzotto, Angelo Ciocca, Ivan David, Gilles Lebreton, Maxette 
Pirbakas, Benoît Biteau, Martin Häusling, Pär Holmgren, Bronis Ropė, Sarah Wiener, Mazaly Aguilar, 
Krzysztof Jurgiel, Zbigniew Kuźmiuk, Bert-Jan Ruissen, Veronika Vrecionová, Luke Ming Flanagan, Petros 
Kokkalis, Dino Giarrusso, Ivan Vilibor Sinčić.
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PASIŪLYMAI

AGRI komitetas norėtų atkreipti ypatingą dėmesį į šiuos esminius aspektus, susijusius su 
„Brexit’o“ poveikiu ES žemės ūkiui, ir į Susitarime dėl išstojimo bei politinėje deklaracijoje 
pasiūlytus sprendimus: 

1. kalbant apie pačią žemės ūkio politiką, nepanašu, kad Jungtinės Karalystės išstojimas 
sukeltų neišsprendžiamų problemų, nes BŽŪP mechanizmų taikymas ir mokėjimai 
Jungtinei Karalystei gali būti nutraukti palyginti lengvai. Šiuo požiūriu tai, kad 
Susitarime dėl išstojimo numatyta pereinamojo laikotarpio pabaiga sutampa su dabartinės 
(2014–2020 m.) daugiametės finansinės programos (DFP) pabaiga, viską tik palengvintų;

2. vis dėlto norėtume pažymėti, kad, pratęsus pereinamąjį laikotarpį, sykiu turėtų būti 
parengtos ir atitinkamos nuostatos dėl finansavimo, o baigiantis šiam laikotarpiui – 
deramai sutvarkytos sąskaitos, kaip numatyta Susitarimo 132 straipsnyje, nepaisant to, 
kad nuo 2021 m. pagal DFP Jungtinė Karalystė bus laikoma trečiąja šalimi;

3. vykstant deryboms dėl Susitarimo, rimtą susirūpinimą AGRI komitetui kėlė 
nenutrūkstama daugybės (daugiau nei 3 000) geografinių nuorodų (GN), taikomų ES 
kilmės žemės ūkio, maisto ar gėrimų produktams, apsauga Jungtinėje Karalystėje. Šiuo 
požiūriu komitetas yra ramus dėl to, kad pagal dabartinį dokumentą ES GN apsauga 
užtikrinama Šiaurės Airijoje, o kituose Jungtinės Karalystės regionuose ji patvirtinta iki 
pereinamojo laikotarpio pabaigos;

4. norėtume pabrėžti, kad šią apsaugą svarbu išsaugoti susitarimuose, kuriais bus 
reglamentuojami santykiai ateityje. Be to, šie susitarimai turėtų apimti ne tik visas esamas 
ES GN, bet ir, mūsų nuomone, dvišalio bendradarbiavimo mechanizmus, kuriuos 
Jungtinė Karalystė ir 27-ios ES valstybės narės taikys naujų GN, tvirtinsimų po 
pereinamojo laikotarpio, tarpusavio pripažinimo tikslu, o prireikus – tuo atveju, jei 
nebebūtų taikomas Protokolas dėl Airijos ir Šiaurės Airijos, kaip nustatyta jo 
18 straipsnyje;

5. puikiai suprantame, kad klausimas dėl Airijos ir Šiaurės Airijos turės pasekmių ne tik 
žemės ūkiui, bet ir gerokai daugiau sektorių. Tačiau, atsižvelgiant į tarifinių ir netarifinių 
kliūčių svarbą žemės ūkyje, itin integruotas ir vieną nuo kitos priklausomas Airijos ir 
Šiaurės Airijos žemės ūkio rinkas bei nuolatinį gyvų gyvūnų, gatavų produktų ir 
produktų, kurie turi būti toliau perdirbami, judėjimą per sieną, sklandus šio klausimo 
sprendimas ypač svarbus žemės ūkio sektoriui. Šiuo požiūriu AGRI komitetas palankiai 
vertina status quo, dabartinės nematomos sienos bei šiaurės ir pietų bendradarbiavimo 
Airijos saloje išsaugojimą, kaip numatyta Didžiojo penktadienio susitarime, su sąlyga, 
kad Protokolui dėl Airijos ir Šiaurės Airijos bus pritarta demokratiškai, kaip nurodyta jo 
18 straipsnyje;
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6. tuo pačiu norėtume pabrėžti, jog tinkamas Protokolo įgyvendinimas absoliučiai būtinas 
ne tik minėtojo status quo išsaugojimo tikslu, bet ir siekiant užkirsti kelią spragoms ES 
tarifinės ir netarifinės apsaugos srityje. Baigiant rengti Protokole numatytus susitarimus, 
esminį darbą atliks Jungtinis komitetas. Nustojus taikyti Protokolą, kaip numatyta jo 
18 straipsnyje, į minėtuosius du tikslus turėtų būti atsižvelgiama ir jų siekiama pagal bet 
kurį susitarimą dėl santykių ateityje;

7. pagrindinės žemės ūkio problemos dėl „Brexit’o“ yra susijusios su prekyba. ES, kaip ir 
daugumoje pasaulio šalių, žemės ūkio ir žemės ūkio maisto produktams taikoma 
didžiausia tarifinė ir netarifinė apsauga. Tikėtina, kad taip bus ir Jungtinėje Karalystėje. 
Taigi sektorius labiausiai nukentėtų dėl Jungtinės Karalystės pasitraukimo iš muitų 
sąjungos ir bendrosios rinkos baigiantis pereinamajam laikotarpiui, ypač todėl, kad 
prekybos apimtys yra didelės: remiantis dabartiniais prekybos srautais, po „Brexit’o“ 
Jungtinė Karalystė galėtų tapti pagrindine 27-ių ES valstybių narių prekybos žemės ūkio 
maisto produktais partnere tiek eksporto, tiek importo srityse;

8. todėl norėtume pažymėti, jog Susitarimui įsigaliojus pereinamasis laikotarpis bus 
nepaprastai svarbus tam, kad būtų susiderėta dėl visapusiškų susitarimų, pagal kuriuos 
būtų sukurta laisvosios prekybos erdvė, kaip numatyta politinėje deklaracijoje. Šito 
nepadarius, dvišalės prekybos požiūriu žemės ūkio sektorius atsidurtų ant bedugnės 
krašto: prekyba tarp Jungtinės Karalystės ir 27-ių ES valstybių narių būtų 
reglamentuojama Pasaulio prekybos organizacijos taisyklėmis be lengvatinės prieigos 
prie viena kitos rinkų, be to, gali pradėti skirtis jų atitinkamos reglamentavimo sistemos. 
Norėtume primygtinai pabrėžti, jog, AGRI komiteto požiūriu, turėtų būti padaryta viskas, 
kad šio scenarijaus būtų išvengta. Pasitvirtinus, jog tai neįmanoma, AGRI komitetas 
ragintų Komisiją skirti pakankamai išteklių, kad, pereinamojo laikotarpio pabaigoje 
atsidūrus ant bedugnės krašto, būtų sušvelnintas poveikis ūkininkams ir žemės ūkio 
maisto produktų pramonei, kaip kad buvo planuojama Susitarimo dėl išstojimo 
neratifikavimo atveju;

9. nauja nacionalinė žemės ūkio politika, kurią Jungtinė Karalystė įgyvendins po išstojimo 
iš ES, ir nauji prekybos susitarimai, dėl kurių ji susitars su kitomis trečiosiomis šalimis, 
taip pat turės lemiamą poveikį šiam sektoriui. Tiesa, šis klausimas nepatenka į šios 
nuomonės dėl Susitarimo sritį;

10. taigi AGRI komitetas tvirtai pritaria Susitarimui dėl išstojimo, dėl kurio susitarė ES ir JK 
derybininkai ir kuris buvo perduotas Parlamentui siekiant gauti jo pritarimą, bei tikisi, 
kad jam įsigaliojus ir tinkamai jį įgyvendinant bus rastas būdas susitarimais dėl santykių 
ateityje vadovautis kaip įmanoma labiau apsaugant ES interesus žemės ūkio srityje.


